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Füle Lajos 
Feltámadott!

 Húsvéti reggel
tavaszi kedvvel

zeng a berekben:
Feltámadott!
Egei kéklik,

szelei végig –
zúgják az erdőn:

Feltámadott!
Dongói dongják,
méhei zsongják,

kórusban mondják:
Feltámadott!
Lepkéi írják,

bimbói nyílják,
fűből virítják:
Feltámadott!
Égi madárkák

dalolva szántják
az új barázdát:
Feltámadott!

Tavasz van íme,
hatalmas ige

zuhog a szívre;

Feltámadott!

Imádság

„A béke diadalmaskodjon minden háború felett!”
 
A Világimanapi Nemzetközi Szervezet (World Day 
of Prayer International) világhoz intézett imája az 
Ukrajnában kirobbant háború miatt:
„Múlt, a jelen és a jövő Istene,
Gondolatainkban most együtt vagyunk az 
Ukrajnában és a környező országokban élő 
testvéreinkkel. Értük könyörgünk, akik félelemben 
és a reménytelenségben töltik napjaikat. Imádkozunk 
azokért, akik szerettüket elveszítették a harcokban, 
és azokért, akik menekülni kényszerülnek.
Kérünk, vess véget a gyűlölködésnek, a háborúnak.
Adj bölcsességet az államok vezetőinek, hogy 

döntéseikkel a békét munkálják!
Imádkozunk a világ minden más régiójáért is, 
ahol konfliktusok vannak, ahol békétlenség vagy 
elnyomás uralkodik.
Azért imádkozunk, hogy kiengesztelődés győzze le a 
gyűlöletet,
béke diadalmaskodjon minden háború felett,
és remény váltsa fel a kétségbeesést,
és hogy a világgal és velünk kapcsolatos terveid 
beteljesüljenek!
Istenünk, a te nagy irgalmadban bízva kérjük, 
hallgasd meg imádságunkat!
Ámen”

CIP - Каталогизација у публикацији
Библиотека Матице српске, Нови Сад
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HÁZI ÁHÍTATOK

2022. ÁPRILIS

        Mt 24,23–35
„Az ég és a föld elmúlik, de az én beszédeim nem múlnak el.” (Mt 24,35)
Jézus figyelmeztet, hogy lesznek/vannak hamis próféták, akik még a választottakat is meg 
akarják téveszteni és lesz, amikor meg is tévesztik. Ezért szükséges, hogy szorosan Isten 
Igéjére támaszkodjunk. Ha Krisztus beszédét hallgatjuk, akkor látni fogjuk a jeleket is. Ezért 
kutassuk Igéjét, hogy ne tudjanak mások becsapni. 
Ima: Urunk Jézus Krisztus, kérünk mutass helyes utat számunkra és add, hogy Téged minél 
jobban megismerjünk és tudjunk helyesen hinni benned. Köszönjük, hogy ezt megmutatod. 
Ámen

 2Sám 6

        Mt 24,36–44
„Azt a napot pedig és azt az órát senki nem tudja, sem az ég angyalai, sem a Fiú, hanem 
csak az Atya egyedül.” (Mt 24,36)
Nem tudjuk, hogy mikor jönnek el az utolsó idők, de mindig készen kell álljunk rá, hogy a 
mi életünkben már eljöhet. Viszont tisztában kell lennünk azzal is, hogy a megmenekülés, 
akármilyen fájdalmas is ez számunkra, nem mindenkire vonatkozik „az egyik felvétetik, a 
másik otthagyatik,”. Viszont, akik hiszünk Jézus Krisztusban és az Ő váltságmunkájában, 
mi mindig álljunk készen a Vele való találkozásra.
Ima: Urunk Jézus, adj helyes látást mindenben és hogy a Veled lévő találkozások mindig 
örömteliek legyenek. Ámen

2Sám 7,1–7

    Mt 24,45–51
„Boldog az a szolga, akit ilyen munkában talál ura, amikor megjön!” (Mt 24,46). 
Lehetetlen az, hogy valaki valóban keresztyén és ne látsszon meg az életén, a szolgálatán. 
Jézusnak az okos és gonosz szolga példázata mindannyiunkra vonatkozik, de különösen 
az egyházi vezetőkre, tisztségviselőkre. Hiszen nekünk még nagyobb a felelősségünk. 
Helytelen, tehát úgy gondolkozni, hogy Jézus még nem jön vissza, még nem halok meg, 
ezért ez vagy az a kis bűn még belefér. Az ilyen emberek életében akkor jön el Jézus Krisztus, 
amikor nem is számítanak rá. Mi úgy végezzük minden nap a ránk bízottakat, mintha már 
holnap visszajönne.
Ima: Urunk, imádkozunk azokért a felebarátainkért, akik önző módon vagy csak önmagukért 
élnek. Kérünk, ezért segíts meg bennünket is ebben a küzdelemben. Ámen
        Zsolt 126    2Sám 7,8–17

Mt 25,1–13
„Vigyázzatok, mert sem a napot, sem az órát nem tudjátok!” (Mt 25,13). 
A tíz szűz példázatával Jézus elénk tárja ismét a mennyek országát. A menyegző már Jézus 
földre jövetelével kezdődött, itt ebben a példázatban, pedig annak befejezéséről van szó, 
amikor Jézus ismét eljön az Ő dicsőségében. Erre kell mi mindannyian készen álljunk. Az 
okosság itt erre vonatkozik, mert megtérni és elkészülni addig van lehetőség, amíg tart a 
kegyelmi idő itt a földön.
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Ima: Urunk Jézus Krisztus, kérünk arra, hogy mi hadd álljunk mindig készen a Te jöveteledre 
és add, hogy másoknak is tudjunk erről beszélni, hogy minél többen készen álljunk. Ámen   

2Sám 7,18–29

        Mt 25,14–30
“Az egyiknek adott öt talentumot, a másiknak kettőt, a harmadiknak pedig egyet, kinek-
kinek képessége szerint, és elment idegenbe.” (Mt 25,15)
Mi keresztyének hisszük és valljuk, hogy amíg ezen a földön lélegzünk, addig van feladatunk, 
amit Istentől kaptunk. Hiszen Isten mindannyiunknak adott tálentumot (képességet) valamire. 
Csak az a kérdés, hogy mi ezt mire használjuk. A legkönnyebb azt mondani, hogy nincs rá 
képességem, nem tudom megcsinálni. Aztán ott van a félelem, mi van, ha nem sikerül. De 
Isten nem azért hívott el minket az Ő szolgálatába, hogy semmit ne tegyünk, hanem, hogy az 
Ő dicsőségére éljünk és szolgáljunk a mi lelkünk javára és mások hasznára. Hiszen egyszer 
számot kell adjunk a mi Urunknak a felhasznált tálentumról. 
Ima: Mindenség Ura, áldunk és magasztalunk Téged azért, hogy adtál számunkra is 
tálentumot. Bocsásd meg, ha nem kellőképpen használjuk és mutasd meg, hogy mi a mi 
feladatunk. Ámen

2Sám 8

    Mt 25,31–46
“Összegyűjtenek elé minden népet, ő pedig elválasztja őket egymástól, ahogyan a pásztor 
elválasztja a juhokat a kecskéktől.” (Mt 25,32)
Vannak, akik úgy gondolják, hogy egyszer mindenki üdvözül. Jézus itt világossá teszi, hogy 
nincs harmadik oldal. Két oldal van. Az egyik bekerül az Ő királyságába, a másik nem. 
Mindezt Jézus azzal teszi függővé, hogy milyen lelkület van bennünk. Megvan-e a Krisztusi 
lelkület bennünk, hogy segítsünk ott ahol tudunk? Hiszen ez jellemzi a Krisztus követőket, 
mert aki hiszi azt, hogy Jézus a Krisztus, annak lehetetlen, hogy ne legyenek cselekedetei.
Ima: Imádkozunk Urunk azokért, akiknek valóban segítségre van szüksége. Most eléd hozzuk 
a mi Kárpátaljai testvéreinket és mutasd meg számunkra, hogy milyen hálaáldozattal tudunk 
segíteni. Ámen

2Sám 9

       Mt 26,1–16
“Amikor látták ezt a tanítványai, bosszankodtak, és ezt mondták: Mire való ez a pazarlás?” 
(Mt 26,8)
Vajon tényleg pazarlás, amit ez az asszony tesz? Mi, ma élő emberek hajlamosak vagyunk 
mindent a pénzen keresztül nézni. Még sajnos a hit dolgait is. De itt ebben az igeszakaszban 
egyértelművé válik, hogy amire Jézus készült, az pénzbe megfizethetetlen. Bár csellel fogták 
el, egy áruló által, mégis Isten csodálatos üdvterve valósul meg benne. 
Ima: Urunk Jézus, áldunk és magasztalunk, hogy mindezt tudatosan vállaltad, hogy nekünk 
életünk lehessen. Ámen  

2Sám 10

Mt 26,17–29
“Miközben ettek, Jézus vette a kenyeret, áldást mondott, és megtörte, a tanítványoknak 
adta, és ezt mondta: Vegyétek, egyétek, ez az én testem! Azután vette a poharat, és hálát 
adva nekik adta, és ezt mondta: Igyatok ebből mindnyájan, mert ez az én vérem, a szövetség 
vére, amely sokakért kiontatik a bűnök bocsánatára.” (Mt 26,26-28)
Az Úr szent vacsoráját a keresztyének sokféleképpen értelmezik. De fő lényegi mondandója 
van, ami nem csak egy emlékezet, nem csak az aktuális bűnöknek a megbocsátása, hanem 
ennél jóval több. Emlékezünk arra, hogy Jézus már elvette a mi bűneinket, hogy nekünk 
örök életünk lehessen. A kérdés csak az, hogy át tudjuk-e Neki adni?
Ima: Urunk Jézus Krisztus, köszönjük, hogy elveszed bűneinket. Ámen

 2Sám 11,1–13
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       Mt 26,30–35
„Megverem a pásztort, és elszélednek a nyáj juhai.”… Péter így válaszolt: Ha meg is kell 
halnom veled, akkor sem tagadlak meg. Ugyanígy beszélt a többi tanítvány is. 
(Mt 26,31;35)
Ma is ez a módszer egy keresztyén gyülekezet szétveréséhez, amit alkalmaztak a 
kommunisták és oly sok keresztényellenes állam is, de még a közösségünkben lévő egyének 
is. Sok Krisztus követő fogadkozik, amíg nincs baj. De az igazi hit a bajban mutatkozik meg. 
Ezért fontoljuk meg Jézusnak a következő Igéjét: „Légy hű mindhalálig, és neked adom az 
élet koronáját!” (Jel 2,10).
Ima: Urunk Jézus, imádkozunk az üldözött keresztyén testvéreinkért, és saját magunkért, 
hogy semmilyen körülmények között, soha ne tagadjunk meg Téged. Ámen

2Sám 11,14–27

   Mt 26,36–46
“Virrasszatok, és imádkozzatok, hogy kísértésbe ne essetek: a lélek ugyan kész, de a test 
erőtlen.” (Mt 26,41)
Ebből a történetből látjuk, hogy Jézusnak ez milyen gyötrelem volt. Vállalni a kereszthalált 
a bűnösökért, az ellenségért. Virágvasárnap ott van még az ünneplő tömeg, ebben a nehéz 
órában pedig csak a tanítványok, de még ők sem képesek virrasztani Jézussal. Mit tudunk 
ma megtenni másokért? Tudunk-e virrasztani, böjtölni, imádkozni?
Ima: Segíts meg Jézus Krisztus abban, hogy kitartóak legyünk az imádságban, hitben, 
szeretetben minden körülmény között. Ámen

Zsolt 98 2Sám 12,1–14

      Mt 26,47–56
“Mindez pedig azért történt, hogy beteljesedjenek a próféták írásai. Akkor a tanítványok 
mind elhagyták őt, és elfutottak.” (Mt 26,56)
Amikor baj van, megmutatkozik az emberi voltunk. Abban a helyzetben és ismeretben 
valószínű, mi sem viselkedtünk volna sajnos másképp. De Jézus itt is intő példa a 
nyugottságával és életével együtt, amikor meginti Pétert, hogy tegye el a kardot, mert Ő 
ezért jött, hogy vállalja mindazt a szenvedést értünk, helyettünk és miattunk. 
Ima: Könyörülj meg rajtunk bűnösökön Urunk. Ámen

2Sám 12,15–23

     Mt 26,57–75
„A főpapok pedig és az egész nagytanács hamis tanúvallomást kerestek Jézus ellen, hogy 
halálra adhassák, de nem találtak...” (Mt 59–60)
Megkezdődött Jézus pere, olyan környezetben, amikor már mindenki elhagyta, még a 
legközelebbi tanítványai is. Végül istenkáromlással vádolták meg és hoztak ítéletet. Hova 
tud lesüllyedni az ember. Lehet papi ruhába lenni, be lehet tölteni bármekkora funkciót 
egyházon belül, lehet hangzatos beszédeket mondani, de az az igazság, hogy bűneinkkel 
kivétel nélkül mindannyian a nagytanácshoz tartozunk, akik elítéltük Jézust. Boldog ember 
az, aki felismeri ezt saját magában és tud bűnbánatot tartva Jézushoz fordulni.  
Ima: Köszönjük Jézus Krisztus, hogy bűneink ellenére is szeretsz bennünket. Mi pedig 
szánjuk és bánjuk, hogy olyan sokszor megbántottunk Téged és embertársainkat. Kérünk, 
könyörülj rajtunk. Ámen

2Sám 12,24–31

         Mt 27,1–14
“Jézust pedig a helytartó elé állították, aki ezt kérdezte tőle: Te vagy a zsidók királya? 
Jézus pedig ezt felelte: Te mondod.” (Mt 27,11)
Ha magunk elé képzeljük ezt a képet, akkor a kérdés kicsit nevetségesnek tűnik. Ott áll 
Jézus megkötözve, megverve. Nem lehetett egy szép látvány. A földi királyok ilyen 
helyzetbe csak akkor jutnak, ha esetleg az ellenség kezébe kerülnek. De Jézus nem földi 
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király, sőt nem csak a zsidók királya, hanem mindannyiunké, akik annak valljuk. Ő az egész 
világmindenség Királya. Ez ott abban a pillanatban még nem látszott, sokan ma sem látják, 
de akik megismerték azok számára nyilvánvaló. Te látod-e? 
Ima: Urunk, bevalljuk, hogy ezt sokszor nem látjuk, nem érezzük, sőt elfelejtjük. Kérünk, 
könyörülj meg rajtunk. Ámen

2Sám 13,1–19

      Mt 27,15–44
“A főpapok és a vének azonban rávették a sokaságot, hogy Barabbást kérjék ki, Jézust 
pedig veszítsék el.” (Mt 27,20)
Pilátus megpróbálja megmenteni Jézust és Barabást a híres fogolyt, ajánlja fel nekik Jézussal 
szemben. Sőt még felesége is üzen neki, hogy ne avatkozzon ennek az igaz embernek a 
dolgába. De a manipuláció, a propaganda, milyen nagy hatással van ránk is. Ami még 
minket, az Isten gyermekeit is megtéveszt. Ezért vigyázzunk ma élő keresztyének is, hogy 
az igazság látszata alatt, nehogy minket is becsapjanak. Ezért imádkozzunk, bölcsességért és 
tanulmányozzuk a mi Istenünk akaratát. 
Ima: Kérünk Istenünk, add számunkra bölcsességedet, hogy a Te Igéden keresztül vizsgáljunk 
mindent ebben a világban. Ámen

Zsolt 116 2Sám 13,20–39

    Mt 27,45–61
“Amikor pedig a százados, és akik vele őrizték Jézust, látták a földrengést és a történteket, 
nagyon megrémültek, és így szóltak: Bizony, Isten Fia volt ez!” (Mt 27,54)
A nagypénteki események szomorúságot okoznak, de ugyanakkor Isten üdvterve valósul 
meg. Jézus még a halálával is az Atya dicsőségét és az emberek lelki javát szolgálja. Hiszen 
halálának hatására nem csak a százados és vele lévők ismerték fel, hogy ki volt Ő valójában, 
hanem mások is, amikor látták a megtörtént eseményeket. Természetesen voltak akkor is, 
akik csak a látványt várták és nem látták azt, ami mögötte van. Pünkösdkor viszont még 
többen felismerték ezt a csodát és feltették a kérdést: „Mit tegyünk, atyámfiai, férfiak?” 
(Apcsel 2,37). Lehet bennünk is lelkiismeret furdalás, rossz érzés, amikor felismerjük Jézus 
halálának lényegét, de Ő ezt elveszi tőlünk és a saját szolgálatába hív minket is. 
Ima: Köszönjük Jézus, hogy minket ma is szolgálatra hívsz. Mutass utat. Ámen 

Zsolt 22 2Sám 14,1–20

    Mt 27,62–66
“Másnap pedig, szombaton, összegyűltek a főpapok és a farizeusok Pilátusnál, és így 
szóltak: Uram, eszünkbe jutott, hogy ez a csaló még életében ezt mondta: Három nap 
múlva feltámadok!” (Mt 27,62)
A tanítványoknak ez nem jutott eszébe, de a főpapoknak és farizeusoknak igen. Megpróbálják 
megakadályozni Jézus Krisztus feltámadását. De az az igazság, hogy amit Isten eldöntött az 
ellen mi emberek nem tudunk semmit tenni. Ne is próbáljunk, mert Krisztus harmadnap 
valóban feltámadt. 
Ima: Urunk Jézus Krisztus, köszönjük, hogy Te értünk is feltámadtál. Ámen 

Zsolt 31 2Sám 14,21–33

    Mt 28,1–10
“Az asszonyok gyorsan eltávoztak a sírtól, félelemmel és nagy örömmel futottak, hogy 
megvigyék a hírt tanítványainak.” (Mt 28,8)
Jézus feltámadt, még akkor is, ha a főpapok és farizeusok ezt nagyon nem akarták. Félelem 
és öröm van egyszerre jelen az asszonyokban, akik egyben hírvivők is. Mi vajon hogy adjuk 
tovább ezt a húsvéti örömhírt? Nekünk is szól Jézus üzenete: „Ne féljetek! Menjetek el, 
adjátok hírül testvéreimnek, hogy menjenek Galileába, és ott meglátnak engem.”. Jézus 
nekünk is meg akarja mutatni magát. 
Ima: Jézus Krisztus, kérünk arra, hogy mutasd meg magadat a mi hitünk számára, hogy 
valósággal lássunk és higgyünk. Ámen 

Mk 16,1–8 • Zsolt 118 2Sám 15,1–12
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      Mt 28,11–20
“Azok pedig összegyűltek a vénekkel, és úgy határoztak, hogy sok ezüstpénzt adnak a 
katonáknak, és így szóltak: Ezt mondjátok: Tanítványai éjjel odajöttek, és ellopták őt, amíg 
mi aludtunk.” (Mt 28,12-13)
Hiába a tények és hiába a bizonyítékok, amikor Isten maga cselekszik, de az, hogy valaki 
ezt elhiggye, nem számítanak a csodák. A bűnös ember képes a végsőkig elmenni a 
hazugságokban. Viszont nekünk, akiknek van hite, mi hisszük és tapasztaljuk, amit Jézus 
mondott: „Nekem adatott minden hatalom mennyen és földön… és íme, én veletek vagyok 
minden napon a világ végezetéig.”
Ima: Köszönjük Jézus, hogy Te velünk vagy, bármi is történjen velünk. Ámen

Jón 2,(1–2)3–10(11) • Zsolt 1152Sám 15,13–23

        Róm 1,1–15
“Tudjátok meg, testvéreim: sokszor elhatároztam már, hogy elmegyek hozzátok, de 
mindeddig megakadályoztattam abban, hogy munkámnak némi gyümölcse lehessen 
közöttetek, amint a többi nép között is.” (Róm 1,13)
Pál apostol ennek a levélnek a megírásakor még nem járt Rómában. Hallott az ottani 
keresztyénekről és hitükről. Vágyakozott hozzájuk. Nem azért, hogy kiránduljon egyet 
Rómába, hanem azért, hogy hirdesse ott is Jézus Krisztus evangéliumát. Fontos, hogy a világ, 
bármely pontján is járunk, hogy életünkkel, szavainkkal mindig Jézus Krisztus evangéliumát 
képviseljük.
Ima: Köszönjük Urunk, hogy egyedül csak Te tudsz alkalmassá tenni bennünket az evangélium 
képviseletére. Kérünk, formáld a mi életünket, hogy ez legyen a legfontosabb. Ámen

2Sám 15,24–37

      Róm 1,16–32
“Mert nem szégyellem az evangéliumot, hiszen Isten hatalma az minden hívőnek 
üdvösségére, először a zsidóknak, majd pedig a görögöknek.” (Róm 1,16)
Az evangéliumot nagyon sokan nem fogadják be. Hiszen sokan megmaradnak az e világi 
kívánságok mellett, melyek mindannyiunknak nagy kísértést jelentenek. De Jézus ezektől 
a felesleges kívánságoktól is meg akar szabadítani, hogy ne álljon semmi az evangélium 
hirdetésének útjába, mert egyedül csak az evangélium igazi gyógyszer társadalmunkra és 
világunkra nézve. 
Ima: Urunk Istenünk,  látod a mi életünket is. Te tudod, hogy mit kell még kigyomlálni, 
ami akadálya az evangélium elfogadásának és továbbadásának. Kérünk, tégy minket is 
alkalmassá, mint Pál apostolt. Ámen

2Sám 16,1–4

       Róm 2,1–10
“Ezért nincs mentséged, te ítélkező ember, mert amiben mást megítélsz, abban önmagadat 
ítéled el, hiszen ugyanazokat teszed, miközben ítélkezel.” (Róm 2,1)
Mi, keresztyének is hajlamosak vagyunk elítélni azokat, akikről Pál az előző részben ír. De 
az az igazság, hogy mi sem vagyunk jobbak. Mindannyian, kivétel nélkül, nyomorult bűnös 
emberek vagyunk, akik nem követjük el azt a bűnt, amit a másik, akit elítélünk, de elkövetünk 
más bűnöket, amit lehet, mi személyesen nem tartunk olyan súlyosnak. De az az igazság, 
hogy Isten előtt mindannyian egyforma bűnösök vagyunk. Mindannyiunknak egyformán 
szükségünk van Isten kegyelmére. Tanuljuk meg a bűnös embert szeretni, a bűneit pedig 
utálni. Nem könnyű feladat, de Isten képessé tud tenni bennünket erre.
Ima: Köszönjük Jézus, hogy nem érdemeink szerint bánsz velünk. Ámen

2Sám 16,5–14

18
HÚSVÉT-
HÉTFŐ• 
ANDREA,
ILMA

19
KEDD•
EMMA

20
SZERDA•
TIVADAR,
ODETT

21
CSÜTÖRTÖK•
KONRÁD



Református Élet2022. április

8

      Róm 2,11–16
“Mert Isten nem személyválogató.” (Róm 2,11)
Még azok az emberek is, akik nem hallottak Jézus Krisztusról, be tudják azonosítani, hogy 
mi a jó és mi rossz. Hiszen van lelkiismeretük. Tehát, hogy ki üdvözül és ki nem, azt egyedül 
a Mindenható Isten dönti el. Nem számít, hogy ki mennyit járt templomba, ki mennyit 
adakozott és mi mindent tett. Mindez fontos, de nem elég, mert mindannyiunknak arra a 
pluszra van szükségünk, amit csak Jézus Krisztus tud adni. 
Ima: Urunk, köszönjük, hogy nem vagy személyválogató és igazságosan ítélsz. Ámen  

2Sám 16,15–23

       Róm 2,17–29
“Ha pedig te zsidónak nevezed magadat,… és meg vagy győződve arról is, hogy te a vakok 
vezetője vagy, a sötétben járók világossága, az oktalanok nevelője, a kiskorúak tanítója,…” 
(Róm 2,17-20)
A zsidó és mindenki más is üdvözülhet, de az üdvösségre vezető út nem egyszerű. Milyen 
sokszor mi is meg vagyunk győződve a saját igazunkról, meg arról, hogy mi mindent jobban 
tudunk a másiknál. De amit megkövetelünk mástól, milyen sokszor mi is bele esünk abba a 
hibába, hogy mi is pont azt mulasztjuk el, mint a másik. Ez tesz bennünket, keresztyéneket 
hiteltelenné. Ez nem szolgálja az evangélium ügyét. Isten tegyen képessé bennünket 
hitelesnek lenni. 
Ima: Urunk Istenünk, kérünk, adj helyes látást, a te szemüvegeden keresztül. Ámen  

2Sám 17,1–14

      Róm 3,1–20
“Sőt azt kell mondanunk: Isten igaz, viszont „minden ember hazug”, amint meg van írva: 
„Igaz légy beszédeidben, és győzedelmes, amikor vádolnak téged.” (Róm 3,4)
„Legyen a ti beszédetek: igen, igen, nem, nem; ami ezeknél több, a gonosztól van.” 
(Mt 5,37), mondja Jézus a Máté evangéliumában. A beszédet félre lehet érteni, lehet másképp 
tovább adni véletlenül vagy szándékosan. “Mert sokat vétkezünk mindnyájan: de ha valaki 
beszédében nem vétkezik, az tökéletes ember, meg tudja fékezni az egész testét.” (Jak 3,2), 
mondja Jakab. Nagyon nagy felelősség Isten és ember előtt, hogy mit mondunk és hogyan 
mondjuk. Mindazt, amit rosszul szólunk, fel tudjuk ismerni Isten törvényéből, ami azért 
adatott, hogy szemeink előtt legyen, mint egy tükör. 
Ima: Urunk Istenünk, áldunk és magasztalunk, hogy adtál nekünk törvényt, de kérünk, 
bocsásd meg, ha sokszor pont szóban vétkezünk és add, hogy hitelesek legyenek szavaink. 
Ámen

Zsolt 22Sám 17,15–29

     Róm 3,21–31
“Most pedig törvény nélkül jelent meg Isten igazsága,…“(Róm 3,21)
Hit által van üdvösségünk, szeretjük hangoztatni, de attól még a törvény nem érvénytelen. 
Úgy ahogy egyesek hivatkoznak a Szentlélek útmutatására, de attól még nem veszti érvényét 
a Biblia. Sőt a Szentírás az igazi útmutató, mert a Szentlélek nem vezet semmi olyasmire, 
ami ellentétes a Bibliával. Ugyanígy szükségünk van a törvényre, még akkor is, ha nem 
törvény által, hanem Krisztus által Igazulunk meg. 
Ima: Áldunk Urunk, hogy helyes útra tanítasz bennünket. Ámen 

2Sám 18,1–18

      Róm 4,1–12
De mit mond az Írás? „Hitt Ábrahám Istennek, és Isten ezt számította be neki igazságul.” 
(Róm 4,3 )
Ábrahám a hit példaképe. Az üdvösség szempontjából valóban a hit a döntő. De ugyanakkor 
lehetetlen, hogy valakinek legyen hite, de ne legyenek cselekedetei. „Boldog azaz ember, 
akinek az Úr nem tulajdonít bűnt” (8). Ezért mindenkinek közülünk Isten irgalmasságos 
megbocsátására van szüksége. 
Ima: Köszönjük Urunk, hogy irgalmas vagy. Ámen

2Sám 18,19–32

25
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      Róm 4,13–25
Reménység ellenére is reménykedve hitte, hogy sok nép atyjává lesz, ahogyan megmondatott: 
„Ilyen sok lesz a te utódod!” (Róm 4,18)
Ábrahám Jézus Krisztusban mindnyájunknak atyja, mondja Pál. Hiszen Ábrahámnak ígérte 
meg, hogy benne fog megáldatni minden nép. Bár Ábrahám öreg ember volt feleségével 
együtt, de hitt Istennek. Hitt az Ő ígéreteiben. Isten ezt a jövőt és az újat kínálja fel ma is 
nekünk. 
Ima: Urunk Istenünk áldunk és magasztalunk, hogy bár Ábrahám sem volt tökéletes, mégis 
példa lehet előttünk a hozzád való ragaszkodásban. Ámen

2Sám 19,1–9a

     Róm 5,1–11
„Mert amikor még erőtlenek voltunk, a rendelt időben halt meg Krisztus az istentelenekért.” 
(Róm 5,6)
A keresztyénség fő lényege benne van ezekben az igeversekben, hogy Isten milyen terv 
alapján igazította meg a világot. Ezzel kapcsolatban lehet különböző kérdéseket feltenni, 
hogy miért pont így? De elégedjünk meg azzal, hogy ez volt az Ő akarata. Hiszen csak a 
bűntelen vehette el a mi bűneinket. Ebben mutatkozik meg Isten irántunk való szeretete, hogy 
Ő már akkor elkészítette a mi szabadulásunkat, amikor mi még erről semmit nem tudtunk. 
Ezért csak hálásak  lehetünk Neki. 
Ima: Hálánk jeleként nem tudunk semmit felajánlani neked Urunk, csak azt, hogy neked 
adjuk életünket. Ámen

2Sám 19,9b–15

      Róm 5,12–21
„…amiképpen uralkodott a bűn a halálban, úgy uralkodjék a kegyelem is az igazság által 
az örök életre Jézus Krisztus, a mi Urunk által.” (Róm 5,21)
Ádám és Krisztus összehasonlítása a két végletet mutatja be nekünk. Ádámban mindannyian 
bűnösök lettünk és halált érdemlünk, viszont Krisztusban Isten elhozta az Ő kegyelmét, azért 
hogy életünk lehessen. Kell ennél több?
Ima: Köszönjük Urunk a Te kegyelmedet, amit nap mint nap kiárasztasz ránk. Ámen

2Sám 19,16–31

     Róm 6,1–11
“Így azt tartsátok ti is magatokról, hogy meghaltatok a bűnnek, de éltek Istennek Krisztus 
Jézusban!” (Róm 6,11)
Minden Krisztusban hívő élet a megtéréssel kezdődik. De a megtérés után hosszú út vezet 
az üdvösségre. Azok, akiknek mély gyökerű problémáik vannak (alkohol, drog, prostitúció, 
öngyilkossági kísérlet, stb.) és azokból térnek meg, gyakran elmondják, hogy Isten nem 
szabadítja meg őket rögtön, egyik napról a másikra. Hosszú út, gyötrődés és fájdalom van 
jelen, míg az ember eljut a tiszta életre és elmondhatjuk: „meghaltam a bűnnek”.
Ima: Könyörülj meg rajtam is, én Istenem a Te kegyelmességed szerint. Köszönöm, hogy 
Jézus Krisztusért meghallgatod imádságaimat. Ámen 

2Sám 19,32–40

28
CSÜTÖRTÖK•
VALÉRIA,
NIMRÓD

29
PÉNTEK•
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RÁDIÓS ISTENTISZTELET
Értesítjük testvéreinket, hogy református istentiszteletünket 2022. április 17-én 

közvetíti az Újvidéki Rádió. Vallási műsorunk ultrarövid hullámon, vasárnap reggel 
8:05 -kor a 90,5/92,5 MHz-en hallható. 



Református Élet2022. április

10

AZ IGE MELLETT

  AZ ÖRÖK ÉLET REMÉNYSÉGE

„Ha csak ebben az életben reménykedünk a Krisztusban, minden embernél nyomorultabbak 
vagyunk. Ámde Krisztus feltámadott a halottak közül, zsengéjök lőn azoknak, kik elaludtak.” (I 
Kor.15,19-20)

Ezt az Igét általában temetések alkalmával hallhatjuk, 
hiszen a gyászolóknak nagy szükségük van, hogy 
újból meghallják, hogy a halállal nem ér véget 
életünk, hiszen a mi reménységünk nemcsak erre 
a földi életre vonatkozik, hanem az elkövetkezőre 
is. Emberi értelemmel a halál jelenségét megértjük, 
de hitünk által biztosak vagyunk az örök életben. A 
Szentírásból tudjuk, hogy amikor Isten megteremtette 
az embert, nemcsak földi testet adott néki, hanem élő 
lelket is lehelt bele. „És formálá vala az Úr Isten 
az embert a földnek porából, és lehellett vala az 
ő orrába életnek lehelletét. Így lőn az ember élő 
lélekké.” (I Móz 2,7)  

Az evangélium központi üzenete Jézus Krisztus 
bűnbocsánatot hozó keresztre feszítése és örök 
életet adó feltámadása. Isten Fiának feltámadása 
szent irányt mutat, mellyel Fia élete, halála és 
feltámadása meggazdagította a bűnös világot. A 
feltámadás fényességében meggyógyul szenvedő 
életünk. Isten Jézus feltámasztása által NEM-et 
mondott a HALÁLRA. Isten Úr a halál felett is. Ha 
a mi Urunk nem támadott volna föl, nyomorúság 
lenne osztályrészünk. Jézus él, mi is élni fogunk! 
Ez egy olyan ígéret, amely fenntartja és megtartja a 
hívő kersztyén embert. Ebben éltek hitvalló őseink, 
elődeink, és ebben él a mai egyház is. 

Jézus Krisztus, Istennek Fia  a mi Királyunk, a mi 
Szabadítónk a mi üdvösségünkre. Nincs okunk a 
félelemre, rettegésre, életünk legnehezebb óráiban 
sem. 

Most, amikor a közelünkben szörnyű háború dúl, 
meg kell emlékeznünk kárpátaljai testvéreinkről 
is. Nagyon fontos, hogy lehetőségeink szerint, 
lelkileg-testileg támogassuk őket! Elsősorban 
imádságainkban hordozzuk őket teljes szeretettel, 
de lehetőségeink szerint anyagilag is járuljunk hozzá 
szenvedéseik enyhítéséhez. Mi, akik még átéltük és 
emlékezünk a délszláv háború szörnyűségeire, talán 
jobban megértjük, hogy most milyen nehézségekkel, 
megpróbáltatásokkal állnak szemben. 

Virágvasárnap, nagypéntek és húsvét legyen 
számunkra az az idő, amikor egymásra még jobban 
odafigyelünk. Az ünnepi időszak újra lehetőséget ad, 
hogy még jobban figyeljünk, átéljük és cselekedjük 
hitünk által a Szentírás üzenetét. „Úgy fényljék a 
ti világosságotok az emberek előtt, hogy lássák a 
ti jó cselekedeteiteket, és dicsőítsék a ti mennyei 
Atyátokat.” (Máté 5,16)

Isten országa a benne hívők számára már itt a 
földön is jelen van. Erre építjük az örök életbe 
vetett reménységünket. Énekeskönyvünkből is így 
énekeljük: „Ó, könyörgést meghallgató Édes Atya 
mindenható, Ha lelkem hozzád emelkedik, És a 
buzgóság szárnyain, Ajakim óhajtásain Elődbe érvén 
reménykedik: Érzem, hogy az örök élet, Már e földön 
az enyém lett.” (402. dicséret 1. verse)       

Az örök életbe vetett reménység töltse be ne csak 
ünnepnapjainkat, hanem mindennapi életünkben sem 
feledkezzünk meg erről az ígéretről, erről a nagy 
ajándékról.

Azzal a reménységgel imádkozzunk és úgy 
dolgozzunk, hogy a mi igyekezetünk nem hiábavaló 
az Úrban.

Legyen áldott a mi mennyei Atyánk, aki feltámasztotta 
a halálból a mi Urunk Jézus Krisztust, és a feltámadás 
reménységével megáldott bennünket is, szegény, 
bűnös embereket!

Áldott, békés, megszentelt húsvéti ünnepet kívánok!
    

Halász Béla
 püspök  
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Közlekedési balesetek 

Kedves Testvéreim! Természetgyógyászok ajánlják, 
hogy időnként bizonyos teák fogyasztásával és 
szigorú diétával méregtelenítésnek vesse alá az 
ember a szervezetét. Ugyanis annyi káros anyag 
halmozódik fel benne, hogy az már akadályozza 
normális működését. Nem szeretném kétségbe vonni 
egy-egy ilyen erős elhatározást és önfegyelmet kívánó 
kúrának a szükségességét és hasznosságát! Mert 
rendszerint későn ébredünk az egészséges életmód 
fontosságának felismerésére. – Ám szánalmasan 
vakoknak bizonyulunk, ha nem döbbenünk rá arra, 
hogy bűneink legalább annyira mérgezik és károsítják 
a saját életünket, és általunk másokét is! A böjti idő 
meggyőződésem szerint Istentől ajánlott alkalom egy 
gyökeres kúrára a bűn felhalmozott mérgétől való 
megszabadulás érdekében! Tehát a böjti idő nem 
más, mint megállás a rohanásban és önvizsgálat. 
Micsoda kegyelem, hogy Isten akaratából mi ebben 
a templomban állhatunk meg, hisz a hallott igék egy-
egy megállásról szólnak. Tulajdonképpen három 
közlekedési balesetről hallottunk. A bibliai kornak 
megfelelően. Nézzük ezeket közelebbről!
 Isten mindhárom alkalommal megállít 
embereket. Hogy az az út, amelyen megy, nem jó, át 
kell alakítani, másként kell járni, vagy éppen olyan 
nagy a bűne és vétke, hogy végleg, örökre állít meg 
az Úr valakit.
 1.) Bálám azért indul el, hogy Isten népét 
megátkozza! Az emberi szónak, az átoknak olyan 
ereje volt, ha ez az akkori világ híres embere átkot 
mond az ószövetségi népre, az teljesen lebénul, a 
többi pedig vérszemet kap, s óriási erővel harcolt 
volna ellene. Az Úr ezt nem engedi. Elküldi angyalát 
és elé áll Bálám szamarának. Ennek hatására, miután 
a szamár még a kőfalhoz is nyomja: kisebb sérülést 
szenved, de noha ő átkot akar mondani, mégis áldást 
kell mondania! Az, aki megállítja, Isten!

 Ma rohanásunkban minket is megállít az Úr! 
Lehet, hogy indultál átkot mondani. Másnak, valakinek 
a kárát keresni, de ne tedd! Lehet, hogy valaki baját 
akartad, mert neked éppen nem szimpatikus, nem 
vagy vele megelégedve, Isten ma megállít! Ne tedd! 
Átkot akartál mondani valakire. Isten megállít – ne 
tedd, mondj áldást! Mint Bálám!
 Egy sérüléses baleset is megállít, és az élet 
átformálását jelenti!
 2.) Van, amikor egy-egy halálos balesetnél 
már csak a hátramaradottak alakulhatnak. Ilyen az 
Absolon balesete is. Mit tett ez az ember? Ez a királyfi! 
Fellázadt az apja, Dávid ellen! Dávid királynak el kell 
hagyni Jeruzsálemet, s menekül. Harc lesz az apa és 
a fia katonái/emberei között. De az apa ellen lázadó 
fiúnak nem lehet menekvése. Gyönyörű hajánál fogva 
fennakad egy fára! S a királyfit hordozó öszvér kifut 
alóla, s Absolon aztán így leli halálát.
 Egy véletlen balesetnek tűnik, de halálos 
baleset, ami tanít mindenkit: „Tiszteld apádat és 
anyádat, hogy hosszú ideig élj a földön, amelyet az 
Úr, a te Istened ád tenéked!” Nem értelmetlen halál, 
nem véletlen szerencsétlenség, az Úr büntetése, hogy 
általa nemzedékeket tanítson.
 3.) Egy hajótörés. A hajózást a Földközi-
tengeren szeptember 15 után veszélyesnek tartották. 
November 10 és március 10 között egészen leálltak. 
A böjt a zsidók engesztelési ünnepét jelenti; amelyet 
szeptember végén, október elején ünnepeltek. Tehát 
szeptember 15 után, amikor veszélyes a hajózás.
 a.) Pál figyelmeztet, de erre senki nem figyel. 
„Vakmerőség”-nek nevezi, hisz a hajóban a rakomány, 
és az életük is veszélybe kerülhet.
 b.) Itt is Isten állítja meg őket, de úgy, hogy 
Pál elmondhatja, hogy „emberek, rám kellett volna 
hallgatnotok!” – S ebben az Isten hatalmáról tesz 
bizonyságot! Ez a baleset, ez a hajótörés is arra való, 

„Mert ma éjjel elém állt annak az Istennek az angyala, akié vagyok, és akinek szolgálok. Ez azt mondta: Ne 
félj, Pál, neked a császár elé kell állnod, és Isten neked ajándékozta mindazokat, akik veled vannak a hajón. 
Ezért bizakodjatok, férfiak! Én hiszek az Istennek, hogy úgy lesz, ahogyan nekem megmondta.”(ApCsel 
27,23-25)

„Azután odaállt az ÚR angyala a szőlők között egy mély útra, ahol innen is, onnan is fal volt. Amikor 
meglátta a szamár az ÚR angyalát, odalapult a kőfalhoz, és Bálám lábát is a falhoz lapította. Ekkor újból 
megverte.” (4Móz 22,24-25)

„Egyszer csak rábukkantak Dávid szolgái Absolonra. Absolon egy öszvéren nyargalt. Az öszvér beszaladt 
egy nagy tölgyfa sűrű ágai alá, Absolon pedig fennakadt hajánál fogva a tölgyfán, és ott maradt ég és föld 
között, mert az öszvér kiszaladt alóla.” (2Sám 18,9)
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hogy Pál Isten nagyságát, vezetését, erejét, jóságát 
hirdethesse meg!
 S Isten angyalát küldi, hogy nyugtassa őket 
Pál által. Pállal terve van Istennek, neki célba kell 
érni. Ezért a többieknek is prédikálhat. „Ajándékba 
kapja Istentől a vele hajózókat!” – Ezért lehetnek jó 
reménységgel!

 Kedves Testvéreim! Mindannyian jó 
egészségben lehetünk, akik Istenben bízunk, az Ő 
szent igéjét ismerjük.
 Ez a mai nap Biblia-vasárnap is. Úgy induljunk 
a böjti időbe, hogy Bibliával a kezünkben tanuljuk 
meg az Isten útjait.

 Péter a Krisztus kereszthalálát és feltámadást 
prédikálja a Kornéliusz házában

„Másnap aztán velük együtt útra kelt, és a 
joppéi testvérek közül is vele tartottak néhányan. 
A következő napon megérkeztek Cézáreába, 
Kornéliusz pedig összegyűjtötte rokonait és 
legjobb barátait, és úgy várta őket. Amint Péter be 
akart lépni, Kornéliusz eléje ment, lábához borult, 
és imádni akarta. Péter azonban felemelte, és így 
szólt hozzá: „Állj fel, én is ember vagyok!” Amikor 
beszélgetve bement vele, sok embert talált ott 
összegyűlve. Ekkor így szólt hozzájuk: „Tudjátok, 
hogy tiltott dolog zsidó embernek idegennel 
kapcsolatot tartania, vagy hozzá bemenni. De 
nekem Isten megmutatta, hogy egyetlen embert 
se mondjak szentségtelennek vagy tisztátalannak. 
Ezért el is jöttem vonakodás nélkül, amikor értem 
küldtetek. Most pedig hadd kérdezzem meg: miért 
küldtetek értem?” Ekkor Kornéliusz így szólt: 
„Négy nappal ezelőtt körülbelül ebben az órában, 
délután három órakor imádkoztam, és íme, egy 
férfi állt meg előttem fénylő ruhában; és azt 
mondta: Kornéliusz, imádságod meghallgatásra 
talált, és alamizsnáidról megemlékeztek az Isten 
előtt. Küldj el tehát Joppéba, és hívasd át Simont, 
akit Péternek is hívnak. Ő Simon tímár házában 
van megszállva a tengerparton. Nyomban 
elküldtem tehát hozzád, és te jól tetted, hogy 
eljöttél. Most tehát mind itt vagyunk az Isten 
színe előtt, hogy meghallgassuk mindazt, amit rád 
bízott az Úr.” Erre Péter beszélni kezdett, és ezt 
mondta: „Most kezdem igazán megérteni, hogy 
nem személyválogató az Isten, hanem minden 
nép között kedves előtte, aki féli őt, és igazságot 
cselekszik. Ezt az igét küldte Izráel fiainak, amikor 
békességet hirdetett Jézus Krisztus által. Ő a 
mindenség Ura! Ti tudjátok, mi történt, kezdve 
Galileától az egész Júdeában, az után a keresztség 
után, amelyet János hirdetett: A názáreti Jézust 
felkente az Isten Szentlélekkel és hatalommal, és 
ő szertejárt, jót tett, és meggyógyított mindenkit, 

akik az ördög igájában vergődtek, mert az Isten 
volt vele. Mi pedig tanúi vagyunk mindannak, amit 
ő tett a zsidók tartományában és Jeruzsálemben. 
Őt azonban fára feszítve megölték; de az Isten 
harmadnapon feltámasztotta őt, és megadta neki, 
hogy láthatóan megjelenjék; de nem az egész 
népnek, hanem csak azoknak a tanúknak, akiket 
előre kiválasztott erre az Isten: minekünk, akik 
együtt ettünk és ittunk vele, miután feltámadt 
a halálból. És ő megparancsolta nekünk, hogy 
hirdessük a népnek, és tegyünk bizonyságot arról, 
hogy ő Istentől rendelt bírája élőknek és holtaknak. 
Róla tesznek bizonyságot a próféták mind, hogy 
aki hisz őbenne, az ő neve által bűnbocsánatot 
nyer.” (ApCsel l0,23b-43)

 Péter vendégszeretete után csak másnap 
indulnak Kornéliuszhoz. Amikor odaérnek 
„Kornéliusz eléje ment, lábához borult, és imádni 
akarta. Péter azonban felemelte és így szólt hozzá: 
’ Állj fel, én is ember vagyok!”(25-26. v.)  Jó 
megtanulni ezt az alázatot. Annak ellenére, hogy 
angyal szólt Kornéliusznak Péterről, ő nagyon jól 
tudja, hogy ő is csak ember. De Péter megtanulta 
Istentől, hogy „egyetlen embert se mondjak 
szentségtelennek vagy tisztátalannak”(28. v), mint 
a zsidó felfogás tette. Ezért mer bemenni a pogány 
Kornéliusz házába. Majd Kornéliusz is elmondja, 
hogy ő mit tapasztalt meg négy nappal korábban, 
s hozzáteszi:” Most tehát mind itt vagyunk az 
Isten színe előtt, hogy meghallgassuk mindazt, 
amit rád bízott az Úr.”(33. v). Péter is érzi, hogy 
mindezt az Isten szervezte meg ilyen csodálatosan, 
hogy most együtt vannak. S szól még Péter arról 
a hatalmas megtapasztalásról, ami mindannyiunk 
megtapasztalása kell, hogy legyen: ”Most kezdem 
igazán megérteni, hogy nem személyválogató az 
Isten.” (34. v.) Nagyon fontos megtapasztalás ez. 
Nekünk is tudnunk kellene, hogy mi vagyunk, 
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akik személyválogatók vagyunk, de Istennek 
minden ember egyforma. Mi vagyunk azok, akik 
különbséget teszünk ember és ember között: 
bőrszín, nyelv, vallás szerint, sőt gazdag és szegény, 
tanult és tanulatlan között is. Pedig Jézus Krisztus 
mindenkit megváltott a golgotai kereszten. Isten 
nem személyválogató.

 Úgy kezdi Péter a prédikációját, hogy arról 
szól, amit ott mindenki tud. Hisz’ annak ellenére, 
hogy nem voltak modern hírközlő eszközök, 
de szájról-szájra terjedtek az események. Tudta 
mindenki, hogy a János keresztsége után jelent meg 
az Úr Jézus. Majd azt is elmondja, hogy „a názáreti 
Jézust felkente Isten Szentlélekkel és hatalommal, 
és ő szerte-járt, jót tett, és meggyógyított mindenkit, 
akik az ördög igájában vergődtek, mert Isten volt 
vele.” (38. v.)  Péter elmondja, amit az emberek 
láttak, de szól az Úr Jézus isteni voltáról is, hogy 
mindenki előtt világos legyen, hogy miért is jött, 
s hogyan volt akkora ereje, hogy embereket meg 
tudott szabadítani a különböző betegségekből és 
az ördög igájából. Világosan láthatják az emberek, 
hogy Jézus gyógyításai akkor is és ma is messiási 
jelek voltak és ma is azok. Akkor azokon segített, 
akik környezetében voltak. Ma is azokon segít, akik 
őt kérik buzgó imádságban és tiszta szívből. Péter 
elmondja, hogy ők mindennek tanúi voltak. Látták 
ezeket és hallották mindazt, amit Jézus mondott. S 
ennek ellenére „Őt azonban fára feszítve megölték, 
de az Isten harmadnapon feltámasztotta őt és 
megadta neki, hogy láthatóan megjelenjék,”(39-
40.v.) Jézus kereszthalála és feltámadása 
részletesen olvasható az evangéliumokban. Péter 
itt a leglényegesebb mozzanatokat tárja hallgatói 
elé. Jézus váltsághalála és feltámadása csoda. Ezt a 
csodát állítja hallgatói elé. Ma mi is rácsodálkozunk 
erre, hogy Jézus Krisztus feltámadt a halottak közül. 
Emlékszem diákkoromban egy alkalommal ott 
sétáltam Debrecenben a krematórium közelében, 
amikor megérkezett egy halottszállító autó több 
halottal, s volt, amelyiknek már szaga is volt. A 
munkások megjegyezték, hogy ezeket csak az Isten 
tudja feltámasztani. Igen, mi is hisszük és valljuk, 
hogy, aki Jézust feltámasztotta minket is fel tud 
majd támasztani, ahogy az apostoli hitvallásban 
mondjuk:” hiszem a test feltámadását és az örök 
életet”. Ezt hirdette meg Jézus feltámadásakor 
Isten Szentlelke a világnak. S kell, hogy ezen az 
ünnepen mi is erősödjünk a feltámadás hitével, 
hiszen az egész életünket megváltoztatja, hogy 

nincs mindennek vége a halállal, hanem úgy kell 
élnünk, hogy egykor meg kell jelennünk az Isten 
színe előtt és számot kell adnunk mindarról, amit 
e testben cselekedtünk. Ez minden embert felelős 
életre kell, hogy buzdítson. 
Bizonyára ott is voltak olyanok, akik közben arra 
gondoltak, hogy ha a feltámadt Jézus láthatóan 
megjelent, akkor ők miért nem látták? Péter erre 
is azonnal felel: ”de nem az egész népnek, hanem 
csak azoknak a tanuknak, akiket előre kiválasztott 
erre az Isten, minekünk, akik együtt ettünk és ittunk 
vele, miután feltámadt a halálból.”(41. v.) Világossá 
teszi minden hallgatója és olvasója előtt, hogy Jézus 
kiválasztotta már jó előre a tanítványokat, akik már 
korábban is vele együtt ettek és ittak, mint most a 
feltámadás után is. Így az is érthető mindannyiunk 
előtt, hogy a feltámadt Jézus együtt evett és ivott is 
az övéivel. 

 Péter apostol tehát a Jézus parancsának tesz 
eleget, amikor Kornéliusz házában róla szól. Hisz „Ő 
megparancsolta nekünk, hogy hirdessük a népnek, 
és tegyünk bizonyságot arról, hogy ő Istentől 
rendelt bírája élőknek és holtaknak” (43. v). Amikor 
tehát az apostol megtérésre hív, akkor e mögött az 
a tény húzódik meg, hogy Jézus feltámadásával 
nem csak az Úr és Messiás hatalmi helyére, hanem 
az Emberfia – a világ bírája tisztébe is beiktatást 
nyert (v.ö. 17,30 és Mk l4,62). Nem szabad arról 
sem elfeledkezni, hogy „róla tesznek bizonyságot a 
próféták mind, hogy aki hisz őbenne, az ő neve által 
bűnbocsánatot nyer”(43. v.). Péter bizonyságtételét 
erősíti, hogy korábban a próféták mind szóltak 
Jézusról. Nekünk is az a feladatunk, hogy az ünnep 
óráiban és utána is álljunk be a bizonyságtevők 
sorába, s hirdessük a környezetünkben, hogy 
Krisztus feltámadt, valóban feltámadt! S aki hisz 
benne, az ő neve által bűnbocsánatot nyer! Ámen

Dr. Sándor Endre (†)
lelkipásztor 
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GYÜLEKEZETEINK ÉLETÉBŐL

SZABADKA

 Ribár Gyula
szabadkai presbiter

“IDEJEKORÁN MEGADJA GYÜMÖLCSÉT, 
ÉS LEVELE NEM HERVAD EL”

Köztudott, hogy a református templomok Isten 
igéjére és a szent használatra való tekintettel nem 
közönséges, hanem szent helyek. A hívek Istennek és 
az Ő angyalainak színe előtt vannak. Gyülekezeteink 
evangéliumi világossága templomainkról is világít 
felénk, szól lelkünkhöz, megerősít hitünkben, 
jelenünkben és biztató irányt ad a jövendőnk felé. 
Fenséges szent hely a templom a hívő lelkek előtt. 
Itt értjük meg Atyánk forró szeretetét, törhetetlen 
ragaszkodását és hűséget a templomhoz, az Ő 
templomához. Itt értjük meg hitünk erejét és szépségét.
 
“Bízzál az Úrban teljes szívből, és ne a magad 
eszére támaszkodj! Minden utadon gondolj Rá, és Ő 
egyengetni fogja ösvényeidet.” (Péld., 3, 5-6)
 
Azért épültek a templomok, hogy abban Isten 
igéje kristálytisztán és mindenki által hallhatóan 
hirdettessék, és hogy a gyülekezet minden tagja 
egyformán részese lehessen az ének, ima, és az Ige 
hallgatása által Isten dicsőítésének és imádásának. A 
koronavírus-veszélynek, úgy tűnik Urunk véget vet. 
Reméljük, hamarosan maszk nélkül a hívek szívéből  
ismét szabadon szárnyalhat az ének szava az ég 
felé, szabadon rebeghetjük a pásztor szavai után az 
imát, hallgathatjuk szomjúhozó lélekkel az Ige drága 
üzenetét. 

Szabadkai gyülekezetünkben a hét évvel ezelőtt 
újjáalakult vegyes kórusunk szünetelni kényszerült 
a járvány miatt, de Isten akaratából karácsonykor 

énekétől hangos lett  templomunk. Hét évvel ezelőtt 
egy üzenet érkezett fentről: “ És olyan lesz, mint a 
folyóvizek mellé ültetett fa, amely idejekorán megadja 
gyümölcsét, és levele nem hervad el: és minden 
munkájában jó, szerencsés lészen.” (Zsolt. 1,3.)
 
Midőn újjáéledt, az első fellépése Nagypénteken volt 
2015-ben. Minden Isten iránti szeretetből történt, 
hiszen tudjuk, hogy a szeretet türelmes, jóságos, 
haragra nem gerjed, nem örül a gonoszságnak, de 
együtt örül az igazsággal. Az igazság pedig az, hogy 
a kóruspróbákon befektetett munka, idő, akarat és hit, 
meghozta gyümölcsét. Templomunkban Istennek és 
az Ő angyalainak színe előtt énekelve, ügyelni kell 
arra, hogy az éneklésben legyen súly és fenség. Így 
nyerhetünk belőle lelki épülést és gyümölcsöket. 

Lelkipásztorunk, Harangozó László, nagy és 
fontos támogatást nyújt a kórus aktivitásához,  de 
ugyanakkor kántorunk, Tamás Sándor, zenetanár, 
presbiter, fáradhatatlan munkájához is. Elősegítik, 
hogy templomunkban felcsendüljenek az Istent 
magasztaló szent dicséretek és zsoltárok. Egyébként 
a kórus énekeinek nagy ereje és hatalma van arra, 
hogy az emberi szíveket Istennek még forróbban, 
szenvedélyesebben, buzgó segítségül hívására, és 
dicséretére indítsa és gerjessze föl. 

Minden jóságnak, rendnek, szépségnek, díszességnek 
és illendőségnek Istene, a mi Urunk áldjon és 
oltalmazzon mindnyájunkat ismét a templomunkban. 
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Írta: Stanyó Tóth 
Gizella  
újságíró

    VILÁGIMANAP

 „Mert csak én tudom, mi a tervem veletek.” 
Jeremiás próféta könyvének (29, 1-14) verseire 
alapozott mottóval állították össze az idei (március 
4) Világimanap liturgiáját a keresztény/keresztyén 
nőtestvérek Angliából, Walesből és Észak-Írországból 
– e három országból, amely Skóciával együtt az Egyesült 
Királyságot (EK) alkotja. A világba szétküldött 
liturgiafüzetükkel, plakátjukkal, a hozzáfűzött 
magyarázatukkal hívtak minden békeszerető népet az 
ökumenikus imaórára. Mint tudjuk, az ökumenikus 
imaóra alapüzenete: „Informáltan imádkozni, 
imádságban cselekedni!” Ennek szellemében tartják 
meg szerte a világban minden évben, március első 
péntekjén az Ökumenikus Világimanapot. Eddigi 
ismereteink alapján, Vajdaságban, 1951-ben tartották 
meg az első világimanapi liturgiát. A Földünk minden 
kontinensét átfogó keresztény/keresztyén mozgalmat 
az amerikai keresztyén nők kezdeményezték 1887-
ben. A kezdetben a Nők Világimanapjaként terjedt el 
a világban. Ezért általában napjainkban is nők állítják 
össze és mutatják is be a liturgiát.
 Az idei imanapra választott jeremiási igevers a 
reménységről szól. Izrael hazája után vágyakozó 
népének, Bibliából ismert helyzetén elgondolkodva 
határozott úgy az EK (a skóciai testvérek külön 
állították össze világimanapi liturgiájukat) 
Világimanapi Bizottsága, hogy megvizsgálja: milyen 
formái vannak manapság a száműzetésnek az Egyesült 
Királyságban? „Azt szeretnénk, hogy az ökumenikus 
istentisztelet a sötétségből a fénybe vigyen, a 
negatívumoktól a pozitív remény felé lendítsen. 
A meggyújtott gyertyák a sötétségen átszűrődő 
fény szimbólumai, a magvak (amelyeket maroknyi 
batyuba kötve adtuk át az imaóra résztvevőinek) 
pedig az Istentől kapott reménységünk jelei. A liturgia 
alatt egyenként meggyújtott hét gyertya a világ hét 
régióját – ahol a világimanapi család tagjai élnek 
– jelenítették meg”. – olvashattuk többek között a 
bizottság levelében.
Öt évvel ezelőtt, amikor a Világimanapi Nemzetközi 
Szervezet döntött az idei liturgiáról, végeláthatatlan 
migrációs (olykor erőszaktól sem mentes) hullámok 
rázták meg a világot, megannyi szenvedést okozva. 
Mindezt tetézte a 2019-ben kitört, 2020-ban 

elhatalmasodott, máig elhúzódó világjárvány. A 
világimanapi liturgiát összeállító asszonytestvérek 
nem sejthették, hogy az idén az ökumenikus 
istentiszteletet újabb háború árnyékolja be Európában, 
a világban. Hogy az Oroszország megtámadta 
Ukrajnából milliók kényszerülnek otthonuk 
elhagyására… Mégis, a liturgia, az imák, a számos 
nyelvre lefordított szövegfüzetek, az ajánlott énekek 
(az idézett kezdőének is) a megerősített reményteljes 
hittel együtt a világtörténelemből – történelmünkből 
ismert – rossz döntésekkel való szembenézést, a 
felelősségvállalását sugallják. 
A Magyarországi Egyházak Ökumenikus Tanácsa Női 
Bizottságának elnöke, B. Pintér Márta, evangélikus 
lelkész liturgiamagyarázatában olvashatjuk többek 
között: Az EK asszonyai elődeik gyarmatosító 
törekvéseit idézik fel bűnbánó liturgiájukkal. A 
következményeket jól ismerő, valamint elszenvedő 
asszonyok ebben az összetett helyzetben is a 
reménységből fakadó üzenetüket közvetítik a világ 
békéjét óhajtó emberek felé. Jeremiás korában 
megtapasztalt, babiloni fogsághoz hasonlóan, Isten 
nem emel ki nehéz helyzetünkből, de megsegít, 
erőt ad a terhek hordozásához, reményt ad a jövőre 
nézve. „Talán úgy éljük meg a mostani eseményeket, 
tehetetlenségünket, mintha ajtó csukódott volna ránk. 
Az imanapra készült művészi alkotás most is üzenettel 
bír. Angie Fax munkája az igazságot és a szabadságot 
szimbolizálja. Azt hirdeti, hogy a pillanatnyi 
kilátástalanságból kivezet az út. A nyitott ajtó a 
végtelen ösvényen át a szabadságot jeleníti meg a fehér 
békeliliommal, a békegalambbal. A dombok mögött ott 
rejtőzik a reményteljes jövő. Micsoda bizonyságtétel, 
amelyet az asszonytestvéreink megfogalmaznak 
imanapi imádságaikban, vallomásaikban! Szilárd 
hitük Isten Igéjében gyökerezik. A liturgia írásakor 
még nem tudhatták: milyen szörnyűségre ébred 
Európa 2022. február 24-én. Mégis, Isten bátorító 
eszközeiként – a reményteljes jövőt hangsúlyozták. 
Azt a jövőbe vetett reményt, amely majd gyógyulást 
hoz megsebzett szívünkre, erőt ad, fényt hoz az emberi 
pokol sötétjébe, amely tudja és megvallja, hogy ki a 
történelem Ura.”
Újvidéken, mint tudjuk, az Ökumenikus 

„Nevelj minket egyességre, / Mint Atyáddal egy te vagy,
Míg eggyé lesz benned végre / Minden szív az ég alatt;
Míg Szentlelked tiszta fénye / Lesz csak fényünk és napunk,
S a világ megtalálja végre, / hogy tanítványid vagyunk.”
                                        (Ökumenikus Énekeskönyv, 20. dicséret)    

„Sötétségből a fénybe!”

ÚJVIDÉK
Fényképezte:
 Stanyó Károly
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Szeretetszolgálat kezdeményezésére 1994-ben 
kezdték el újból – minden évben másik templomban 
(a pravoszlávon kívül) – bemutatni a Világimanapot 
a keresztény/keresztyén asszonyok. A járvány helyzet 
enyhülésével, az idén ismét templomban tarthattuk 
meg a világimanapi liturgiát. Az ökumenikus 
imaórát ezúttal is az újvidéki Keresztény/Keresztyén 
Nők Ökumenikus Fórumának szervezésében, az 
Ökumenikus Segélyszervezet támogatásával, a 
szlovák evangélikus templomban mutatták be a 
református, a szlovák evangélikus, az evangélikus-
metodista, a görög-katolikus és a római katolikus 
egyház tagjai szerbül, magyarul, szlovákul, ruszinul 
és horvátul. Egyházunkat Mókus Edit, Horváth 
Anikó és e sorok írója képviselte. A liturgiában 
megfogalmazott imádságok mellett, könyörögtünk 
a kárpátaljai, az ukrajnai testvéreink és Ukrajna 
minden lakosának, valamint Európa és a világ 
békéjéért. A bizonytalanságok terhelte jelenünkben 
Istenre bíztuk jövőnket. Az Úr imáját valamennyien 
az anyanyelvünkön mondtuk el. Ezt követően a 
jelenlevő lelkészek áldását fogadtuk. Újvidéki 
Egyházközségünk nevében Halász Dániel megbízott 
lelkipásztorunk kérte Isten áldását.
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GONDOLATÉBRESZTŐ

Dr. Szabó Katalin
főmuzeológus

Semmelweis Orvostörténeti 
Múzeum

Él-e még az Isten... magyarok Istene? 
Vagy haragra gerjedt népének ellene, 
És elhagyta végkép, 
Hogy rabló, zsivány had, bérbeszedett csorda 
Égesse, pusztítsa, öldökölje sorba 
Régi kedves népét? 
  
Él-e még az Isten - az az Isten él-e, 
Ki e dús Kanaán országba vezérle 
Mint Izráelt hajdan, 
Hozván őseinket füstnek fellegében, 
Égre felpirosló tűz-oszlop képében, 
Véres viadalban? 
  
Él-e még az Isten, - az erős, hatalmas, 
Aki elleninken adott diadalmat 
Száz-meg-száz csatákon? 
Aki ujjainkat kardhoz egyengette, 

Nevünket dicsővé, félelmessé tette 
Széles e világon? 
  
Él-e még az Isten, ki erős karjával 
Megtartott, megőrzött ezer éven által 
Egész mostanáig? 
Ki annyi veszély közt nem hagyá elveszni, 
Töröknek, tatárnak martalékul esni 
Árpád unokáit? 
  
Él még, él az Isten... magyarok Istene! 
Elfordítva sincsen még e népről szeme, 
S az még, aki régen: 
Harcra hát, magyar nép! Isten a vezéred : 
Diadalmat szerez a te hulló véred 
Minden ellenségen. 
(1848)  

Arany János olyan családból származott, amely a hajdúk letelepítése alkalmával Bocskaitól szerzett 
nemességet. Arany életrajzában családjáról, életkörülményeiről így ír: „A kis bogárhátú viskó 
szentegyház vala, hol fülem soha egy trágár szót nem hallott... A zsoltárokat, a Biblia vonzóbb 
részeit, emlékezetemet meghaladó idő előtt, hallásból már elsajátítottam.” A betűvetést édesapjától 
tanulta, segédtanítói állásának köszönhetően megteremti magának az anyagi forrást, hogy a debreceni 
református kollégium diákja lehessen. Igazi autodidaktaként sajátította el alapos klasszikus műveltségét 
és ez a műveltség tette nyitottá személyét a romantikus költészet iránt. Arany nem írt klasszikus 
értelemben vett istenes verseket. Zárkózott személyisége nem is tette lehetővé, hogy Istennel való 
legbensőbb kapcsolatát a köz elé vigye. Érdekes azonban, hogy vannak olyan megközelítések, ami 
szerint Áprily Lajos mellett Arany János lenne az a költő, aki úgy őrzi meg és menti át költészetébe „a 
XVI–XVII. században kialakult hitvallásos-biblikus hagyomány néhány kulcselemét, hogy közben 
nem profanizálódik teljesen ez az örökség, mint ahogy azt például Petőfinél láthatjuk, hanem lelke 
mélyén, különösen kritikus történelmi és élethelyzetekben, ismételten megszólal a szentség iránti 
alázat is.”
Ilyen kritikus történelmi helyzetben, 1848 őszén vetette papírra Arany Él-e még az Isten? című versét, 
melyet a szabadságharc heve inspirált. 
A irodalomtörténészek szerint a vers prédikátori történelemszemléletben és a kálvini predesztinációban 
gyökerezik. A költeményben az egyének és a belőlük összeálló igaz egyház elhivatottsága projektálódik 
az egész nemzetre. Eleink és így Arany János is hittek a magyarság sajátos küldetésében, ez a hit adott 
erőt a vérzivataros évszázadok túlélésére. Ez a hit Arany versében így fogalmazódik meg:

Mi, hiszünk-e még ebben a küldetésben? Él-e még közöttünk a magyarok Istene?

„Él-e még az Isten?” 
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INTERJÚ
Aki megtalálta Istent 

Interjú Szedlár Rudolffal

Festőművész, helytörténész, színész. Mint egy 
kaleidoszkóp, amikor elforgatom, mindig új kép 
jelenik meg. Hogyan lehet egy ember egyszemélyben 
ennyi minden? A színpadon Kajafást játszotta a Jézus 
Krisztus szupersztár rockoperában, ugyanakkor 
festészete a vajdasági tájak megjelenítője, elsők között 
szolgáltatta be a Vajdasági Levéltárnak az 1944-es 
megtorlások csantavéri névsorát.
Bácsország főszerkesztője volt 2014-ben, egy 
interjúban ezt vallja: “Közölnünk kellett a fájdalmaktól 
és a sérelmektől megbéklyózott vajdaságiakkal, hogy 
kezdjenek végre odafigyelni azokra a mozzanatokra, 
amelyek már célratörő és örömteli hírekkel szolgáltak. 
Odafigyelni a nagyokra, akik a századok során se 
nem menekültek el, se nem rejtőztek el a sötétben, 
hanem találmányukkal, írásaikkal, művészetükkel 
és vívmányaikkal gazdagítottak bennünket.” 
(Bácsország Vajdasági Honismereti Szemle • 2014/3. 
(70. Szám)
Könyvei jelentek meg, sok-sok interjú örökíti meg 
a festészettel, a helytörténettel, iskolatörténettel, 
kapcsolatos munkáját. Isten kereséséről beszélgettünk. 

 − Áttéréssel lett református. Hogyan hatja 
át a munkásságát a hit?
 − Pál apostolt idézem: „Isten kegyelméből 
vagyok az, aki vagyok”. (1Kor 15,10)
1976-ban tértem meg, de előtte sokáig küszködtem 
magamban, hogy elfogadjam azt, ami a 
követelmény: beismerjem, bevalljam a bűneimet 
és ezzel újjászülessek. Egy napon ez megtörtént 
a munkahelyemen Szabadkán, és utána nagy 
megkönnyebbülést éreztem.
Fiatal éveimben folyamatosan kerestem az élet 
értelmét. Úgy éreztem, mintha a hátam mögött 
gigantikus óriási tekintet állandóan követne, és utólag 
amikor ezt jól átgondoltam, akkor éreztem, hogy nem 
valami gonosz erő, hanem voltaképpen Isten figyelt 
engem és állandóan arra ösztönzött, hogy fogadjam el 
Őt, fogadjam el a kegyelmet.  
1973-ban Polában több napig a helyőrségi börtön 
„lakója” voltam. Egy gyufacímkényi nagyságú 
ronggyal töröltem az ablakot, ami képtelenségnek 
tűnik, de ezt kellett csinálnom.  A rácsokon át egy 
kis füves területre néztem és arra gondoltam, hogy 
itt egyetlen barátom sincs. Ekkor megszólalt egy 
hang és azt mondta, hogy „Én vagyok a barátod!” 
Tudtam, hogy Jézus szólt hozzám. Érdekes látomás 
történt, mintha odakinn a levegőben fénytörés 
keletkezett volna és hihetetlen megnyugvást éreztem. 
A Jugoszláv Haditengerészetben szolgáltam, tiltott 

helyen fürödtem, a katonarendőrség rajtakapott. 
Emiatt büntettek meg, ugyanis Tito elnök biztonságát 
voltunk hivatottak őrizni, és a legkisebb kihágást, 
vagy függelemsértést 10 napi elzárással büntettek. 
Ám amikor visszatértem a hajóra, megfeledkeztem 
Jézusról. 
Elmúlt három év mire találkoztam egy nagyon jó 
barátommal, aki elmondta, hogy keresztény lett. 
Hívott, hogy menjek el vele a gyülekezetbe, az 
evangéliumi pünkösdi gyülekezet volt Szabadkán, 
és az első alkalommal sok bizonyságtevőt 
meghallgattunk.  Alig vártam, hogy vége legyen, 
el akartam szökni, de valami visszakésztetett. Az 
igehirdetés megfogott, meg egy-két énekük. Sokkal 
modernebb, dinamikusabb dalokat énekeltek, mint 
az akkori templomokban. A gyülekezeti tagok, a 
barátaim, akik hasonló korúak voltak, megjegyezték, 
hogy iratkozzak be teológiát hallgatni. A nyolcvanas 
évek legelején először Eszéken majd Szabadkán 
hallgattam teológiát. Később az oktatást úgy oldották 
meg, hogy nem mi, hanem a tanárok utaztak, közöttük 
horvát, angol, német és amerikai tanárok, akik öt-
hatórás előadásokat tartottak egy-egy alkalommal, s 
ezekből később vizsgázni kellett. Abban az áldásban 
részesültem, hogy kiváló előadókat hallgathattam. A 
teológia számomra olyan tudomány lett, amely mind 
a mai napig kutatásra ösztönöz.  
A temetőben szoktam elmondani, amikor búcsúztatni 
hívnak, hogy „Az örök élet az, hogy megismerjenek 
téged, egyedül igaz Istent, és akit küldtél, a Jézus 
Krisztust”. Ha az emberek ezt nem értik, röviden, 
négy, öt perc alatt kell elmagyaráznom és tudatnom 
velük a lényeget. Amikor megtértem három 
fogadalmat tettem: megfogadtam, hogy Istent 
soha többé nem fogom káromolni, nem fogom 
elhagyni és megtagadni. Azóta 46 év telt el és 
ezeket a fogadalmakat megtartottam. Ezt gyakran 
elismétlem, és a társaságomban ma már tartózkodnak 
a káromkodásoktól, illetve gúnyolódásoktól.
 − Szedlár Rudolfot Isten nagyfokú 
érdeklődéssel és sokféle tehetséggel áldotta meg. 
Melyik tevékenysége áll legközelebb a szívéhez?
 − Lényeges, hogy Isten kinek mennyi 
talentumot ad. Jézus a példabeszédében a gazda 
az egyik szolgának öt talentumot adott, a másik 
szolgának kettőt, a harmadiknak pedig egyet. Hogy 
én hány talentumot kaptam Istentől, azt nem tudom, 
de mindig igyekeztem kamatoztatni azokat. Egyesek 
úgy értelmezik ezt, hogy ki kell állni és prédikálni, 
bűnbánatra hívni az embereket. Ezt teszem a 
temetőben. Tudják, hogy festek, ez is az egyik 

Nagy Margit 
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dolog. Nem szoktam tévét nézni, újságot olvasni.  
A másik dolog, ami szintén ugyanilyen súllyal bír, 
a helytörténészi munkám.  Amikor elvégeztem a 
középiskolát, szakképzett fényképész lettem és sok 
régi épületet örökítettem meg a faluban. Később 
jegyzeteket készítettem, ezek ma történelmi értékek, 
mert mind 50 évvel ezelőttiek. Így kezdődött ez a 
munkám.  
 − Az ember könnyen gúny tárgyává válik, 
amikor keresi az útját.
 − Amikor megtértem, Csantavéren sokan 
elfordultak tőlem, az utcán, nem köszöntek és az 
áttérés miatt azt mondták, hogy szektás vagyok. 
Később elhangzott egy prédikáció arról, hogy Jézus 
meggyógyította a leprást és a világban számtalan 
lelki leprás van, akik a gyógyulásra várnak. Feltettem 
a kérdést, hogyha a világban ennyi a lelki leprás, 
akkor vajon mi mit várunk el? Azt várjuk, hogy 
betévelyegjenek a gyülekezetbe és azt mondják, hogy 
szeretnénk megtérni, vagy pedig ki kell hozzájuk 
menni. Hát Jézust miért szólták meg az ellenségei? 
Vámszedőkkel, bűnözőkkel, egyszerű emberekkel, 
prostituáltakkal barátkozott. 

            Az evangéliumi gyülekezetben megemlítettem, 
hogy ki kellene nyitni a gyülekezet ajtaját és 
ablakait és rendezzünk irodalmi estet, tárlatot, zenei 
estet, amellyel az embereket hívogatjuk.  Akkor 
azt mondták, hogy azonnal hagyjak fel ezekkel a 
dolgokkal vagy pedig kizárnak a presbitériumból. A 
válaszom az volt, hogy ég áldjon benneteket, járom 
a magam útját. Természetesen ez a lépés bennem 
egyfajta meghasonlást okozott, mert nem mindegy 
ilyen dologgal szembesülni. Ezek nagyon komoly 
dolgok, amelyeken el lehet bukni, ha az emberben 
nincs szilárd hittapasztalat. A másik dolog pedig 
akkor történt, amikor színészkedni kezdtem és 
természetesen az újságokban megjelentek a képeim 
meg a nevem. Egyes hívek azt mondták, hogy „Ni 
csak, az ördög berakta őt az újságba!” Tudathasadás 
miatt agyi infarktus, azaz szélütés ért.  Ennek a jeleit 
már látni lehetett rajtam, a kettős látás, arcbénulás 
stb. következményeként. Meglátogattak a gyülekezeti 
tagok, élükön az akkori prédikátorral, aki megjegyezte: 
„Nézzétek, így néz ki egy megszállott”. Hogyha ti így 
vélekedtek rólam, akkor nincs mit keresnem nálatok 
– ez volt a válaszom és elhagytam a gyülekezetet. 
 − A családja hogyan viszonyul a jelenlegi 
munkájához?
 − Az, hogy mi mindent tudtam az évek 
során létrehozni, erre azt mondom, hogy minden 
valamirevaló férfi mögött egy nagybetűs nőt 
kell keresni. Cherchez la femme (Keresd a nőt – 
francia szólásmondás). Tehát amit létrehoztam, 
azt a feleségem mellett tudtam megvalósítani. 30 
évvel ezelőtt találkoztunk és a következő évben 
összeházasodtunk, akkor már Ágnes megszületett. 
Kettőnk között határtalan bizalom él és ez azt jelenti, 
hogy akár én, akár Rózsa, külön-külön elutazhatunk 

több napra és nem teszünk fel egymásnak ostoba 
gyanakvó kérdéseket. A bizalom nagy szabadságot 
nyújt, de kötelez is.
 − Csantavér katolikus falu. Az emberek 
nehezen fogadják el a különbségeket. Azt hiszem, 
nem könnyű itt más vallásúnak lenni.
 − De nem is nehéz. Tanulmányaim közben 
minket arra vezettek rá, hogy mindenkivel legyünk 
jó kapcsolatban, mindegyik felekezettel.  Jó 
kapcsolatban vagyok Utcai Róbert plébánossal, 
jó kapcsolatban vagyok a jezsuitákkal, a bosnyák 
ferencesekkel és a muszlimokkal. Mindenkivel jóban 
kell lenni, amint azt Jézus tanította: „Ahogyan én 
szerettelek titeket, ti is úgy szeressétek egymást!” (Jn. 
13.34). Erre tanítottuk a lányunkat is.  Mivel jóban 
voltam mindenkivel, ezért kerültem olyan helyekre 
és ismerkedtem meg olyan emberekkel, akiktől sokat 
tanultam.  
 − Hogyan jutott el a református egyházhoz? 
 − Magam sem tudom. Olykor eljártam az 
istentiszteletekre és korábban boldogult Póth Lajos 
bácsi eljött az evangéliumi pünkösdi gyülekezetbe 
előadásokat tartani, tehát innen indultak az átfedések. 
A teológián sokat használtam a magyar református 
kiadványokat, amelyek felkeltették a figyelmemet. 
Az „áttérés” nem egy napon vagy egy időben történt 
és nem olyan módon, hogy most én református 
akarok lenni. Viszont a feleségemet én vezettem el a 
gyülekezetbe, aki itt keresztelkedett meg. 
 −  A keresztséget elismeri mindenik 
keresztyén egyház.
 − Igen ez pontosan így van. Az anyósom 
tanítónő volt, a pedagógusok még a templom 
közelébe se mehettek, így történt, hogy Rózsát nem 
keresztelték meg és végül református lett. Legtöbbet 
a református egyházban tanultam, a legtöbb tudást 
a Kálvin kiadó könyveiből merítettem. A festés 
mellett a helytörténeti kutatásaimat folytatom és a 
reggelt a napi igehirdetésekkel kezdem. Még ma is 
mélyen belemerülök a Szentírás egy-egy komolyabb 
üzenetébe. 

Szedlár Rózsa és Rudolf
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